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 obracím se na Vás se žádostí o hlas v senátních volbách, jejichž první kolo proběhne v našem 

 obvodu 5. a 6. listopadu. 
 
 Proč kandiduji?

 Záleží mi na tom, aby se náš obvod, naše město i celá země odpoutaly od nešvarů minulosti a skon-

covaly s novými nešvary dneška. Naše země je jako loď s vychýleným kurzem. Chtěl bych, abychom 

si lépe vybrali směr a  rychleji vyrazili tam, kde jsou dnes státy západní Evropy a Severní Ameriky. 

Říkám si: Začít se má tam, kde to člověk zná, a tudíž ví, že tam může něco dokázat. Kde tedy jinde než 

v obvodu, kde mám už 10 let svoji kancelář?  

 Mnozí se diví, že do toho chci jít. Říkají, že můj původ bude ve volbách na překážku. Já si to však 

nemyslím. My v Čechách máme sklon zveličovat špatné vlastnosti, které mají lidé všude na světě. Zá-

vist či zášť u nás nezažívám, ne více než jinde.

 Zato se setkávám s něčím jiným. Lidé se na mě dívají, jako bych byl historická kuriozita, jako 

kdybych ani nepatřil do skutečného světa, ale existoval tak trochu ve fantazii. Nejsem přitom žádný 

knížepán z pohádek, jsem Váš spoluobčan. Žiji a pracuji mezi Vámi už patnáct let – dříve jsem nemohl 

a věřte, že mi to bylo líto. Dělal jsem v zahraničí vše pro to, abychom se dožili svobody a já se mohl 

vrátit do Čech, do naší Prahy. Navazuji na odkaz svého otce, ale to přece dělá každý z nás, jen o tom 

možná nemluví. Já se liším snad jen známějším jménem. Známé jméno však není žádná zásluha, ný-

brž závazek, který cítím každodenně. Proto se soustředím NA BUDOUCNOST. A to je důvod, proč 

kandiduji. 

 Česká politika se už pár let točí v kruhu. Pojmy jako liberální, konzervativní, pravicové či levi-

cové nemají obsah. Já sám to jistě nezměním. Protože jsem však už leccos zažil a snad mám i jisté 

znalosti, mohu přispět k otočení té lodi, ke změně atmosféry. V době, kdy politické špičky (ačkoliv 

jsou mnohdy o polovinu mladší než já) vyvolávají duchy minulosti a hrají na strunu strachu, cítím, že 

musím dodávat lidem sebedůvěru a odhodlání. 

 Až v roce 2010 vyprší senátní mandát, o nějž se ucházím, bude chlapcům a děvčatům narozeným 

v roce 1989 dvacet jedna let. Přál bych si, abychom jim připravili co nejlepší podmínky pro samo-

statný život. S tímto závazkem jdu do voleb já.

 Karel Schwarzenberg

 
V Praze, 5. října 2004

Karel Schwarzenberg – Mám svůj názor, zajímá mě váš

Bělohorská 165, 169 00 Praha 6, volební telefon: 603 397 630, info@karelschwarzenberg.cz, www.karelschwarzenberg.cz



Praha, 22. září 2004

Karel Schwarzenberg je přesně ten typ osobnosti, o nichž 
jsem si vždy myslel, že mají tvořit Senát. Je to člověk uvážlivý 
a moudrý, diskrétní, neokázalý vlastenec a skutečný Evropan, 
známý a vážený v mnoha evropských zemích. O tom všem 
jsem se mohl mnohokrát přesvědčit a to vše ho samozřejmě 
kvalifikuje k senátorské práci. Navíc je finančně zcela nezávislý. 
Funkce senátora by pro něj byla ctí a náš Senát by naopak mohl 
být poctěn jím. 

Schwarzenberg nepotřebuje Senát, ale náš Senát potřebuje 
Schwarzenberga!
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Narodil jsem se 10. 12. 
1937 v Praze – Bubenči jako 
nejstarší syn Karla Schwar-
zenberga (1911–1986) 
a jeho manželky Antonie. 
Dětství jsem prožil v Praze, 
na Orlíku a v Čimelicích.

V prosinci 1948 jsme 
museli opustit republiku 
a uchýlit se do zahraničí. Ve 
Vídni jsem studoval práva 
a v Mnichově lesnictví. 
Kvůli předčasné smrti svého 
adoptivního otce Jindři-
cha Schwarzenberga jsem 
musel studia přerušit a začít 
hospodařit na rodinných 
statcích v Rakousku a Ba-
vorsku.

Narozeniny slavím na 
Den lidských práv, a tak 
je možná symbolické, že 
jsem v této oblasti dlouho 
pracoval. Jako předseda 
Mezinárodního helsin-
ského výboru pro lidská 
práva jsem se zejména 
v 80. letech zasazoval 

o dodržování lidských práv 
v Evropě. O otázce lidských 
práv jsem jednal v bývalém 
SSSR, v Bulharsku, v Kosovu 
a také u nás. 

V rodinném sídle v Ba-
vorsku jsme s doktorem 
Vilémem Prečanem na 
podporu československého 
exilu a disentu umístili cen-
trum tzv. Československého 
dokumentačního střediska, 
tedy jakýsi archiv tehdy 
zapovězené literatury. Dnes 
je již sbírka součástí Národ-
ního muzea a je uložena 
v Praze. 

Na podzim roku 1989 
jsem se vrátil do vlasti 
a 10. 7. 1990 jsem byl jme-
nován kancléřem preziden-
ta republiky. V roce 1992 
jsem vedl první delegaci 
OECD do Náhorního Kara-
bachu po vypuknutí války 
mezi Arménií a Ázerbáj-
džánem. Z funkce kancléře 
jsem odešel v roce 1992 

v souvislosti s abdikací pre-
zidenta Václava Havla.

Od té doby pracuji pře-
devším ve vedení podniku, 
tedy hlavně v lesnictví 
a na údržbě památek mně 
svěřených, avšak nadále 
působím v řadě nadací, ko-
misí a spolků, kde uplatňuji 
své zkušenosti z dlouholeté 
práce v mezinárodních 
vztazích. 

Radost a potěšení mi 
přinášejí mé děti a vnou-
čata. Mezi mé záliby 
patří politika, staré a nové 
umění, zvláště moderní 
architektura. V posledních 
letech postupně předávám 
hospodaření nejstaršímu 
synu Janovi a hodlám své 
síly a zkušenosti plně využít 
ve prospěch České repub-
liky, a zejména nás všech, 
kteří tu žijeme.  

Karel Schwarzenberg
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Narození

Vy jste se narodil 
v Čimelicích?

V Praze! Můj otec se ještě 
narodil v Čimelicích. Matka 
už ale byla moderní žena, 
důvěřovala více řádným 
klinikám než porodním 
babám, takže jsem se narodil 
v porodnici v Praze-Bubenči.

Výchova, vzdělání

Jak vlastně vypadala 
vaše výchova? Měl jste 
domácího učitele, byl jste 

drilován v cizích jazycích 
a učil jste se systematicky 
historii rodu?

To je zásluha mého 
otce. Tatínek byl výtečný 
vypravěč a měl velký dar 
dětem dějiny zpřístupnit. 
Nesmíte zapomenout, že 
když člověk vyrostl na Orlíku, 
vyrostl v dějinách. Stačilo se 
rozhlédnout, a viděl jsem na 
stěně maršálka, tedy knížete 
Karla, který u Lipska vyhrál 
nad Napoleonem, a podíval 
jsem se jinam a tam byl zase 
Adolf, jak bojuje s Turky… 
Například na Orlíku byla 
slavná mapa bitvy u Slavkova 

z roku 1805, kterou Napoleon 
věnoval maršálkovi… 
Pamatuji si, kde na té mapě 
byly ještě vlastnoruční 
Napoleonovy poznámky, 
a vidím otce, jak nás k té 
mapě vodil, aby nám přiblížil 
průběh bitvy. Pro otce ale 
nebyly důležité ani tak dějiny 
rodu, to bych neřekl, spíš 
dějiny lidského myšlení. A pak 
měl slabost pro české dějiny. 
Od něj jsem se hodně naučil.

Knížecí život / Karel Hvížďala / vydalo nakladatelství Paseka

O vaření 

Dnes je schwarzenberská 
restaurace ve Vídni 
proslavená, ale tenkrát 
na začátku, aby se uvedla 
a dostala do povědomí lidí, 
jsem se jí musel dost zabývat. 
Dokonce jsem překládal 
z jedné staré české kuchařky 
recepty do němčiny a podle 
nich se u nás vařilo.

Vy vaříte rád?
Ale… někdy docela rád. Ku-

chařské povolání je počestné 
a pěkné.

O pomoci druhým

V jižních Čechách bylo 
zvykem, pokud se někomu 
dělo bezpráví nebo měl 
vážné potíže, že zašel za 
knížetem pánem, aby 
pomohl. V sedmdesátých 
letech, když jsem občas 
dostal vízum a přijel do 
Československa, se dokonce 
i na mě obrátilo několik lidí. 
Většinou šlo o běžné starosti, 
ale jeden z nich měl kuriózní 
přání – postěžoval si, že 
ho vyhodili z komunistické 

partaje, a kdybych prý mohl 
nějak zařídit, aby ho zase vzali 
zpátky. Moc mu na tom, jak 
zdůraznil, záleží. Co jsem mu 
měl odpovědět? Snažil jsem 
se mu vysvětlit, že tak daleko 
můj vliv nesahá. Kupodivu za 
mnou se stejným problémem 
přijel kdosi až do Vídně. 
Neuvědomili si, že časy, 
kdy jsme mohli pomoci 
všem, už minuly. Ale mně 
připadalo typické, že se na 
mě lidé obraceli i v takovéto 
záležitosti.

. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 

O výchově, vaření, 
pomoci druhým

Návrat české šlechty / Vladimír Votýpka / vydalo nakladatelství Paseka



Karel Schwarzenberg symbolizuje tradici 
a étos služby veřejnosti
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Jan Hřebejk
Mají umělci podporovat 

politiky ve volbách nebo i me-
zi nimi?

Pokud to dělají upřímně, 
tak to mají dělat. Někteří lidé si 
myslí, že pokud já nebo někteří 
další umělci, třeba Eva Holubo-
vá nebo Zdeněk Svěrák, někoho 
podporujeme, že to děláme 
z nějakých politických ambicí. 
Co jako že za tím je… Jsem 
přesvědčen, že žádný skuteč-
ně dobrý umělec, když mu 
jde o jeho umělcování, nemá 
v úmyslu dělat politiku.Teď není 
revoluční doba. Uznávám, že 
je pitomé, když si na Slovensku 
Vladimír Mečiar zaplatí Gerarda 
Depardieua a ten přijede. To je 
hnus, protože Depardieu o Me-
čiarovi nikdy neslyšel. To je jen 
o penězích.

Proč právě Karel 
Schwarzenberg?

Karel Schwarzenberg mi 
imponuje svým životem a svým 
politickým názorem. Představu-
je pro mě určitý symbol. Tahle 
podpora ale neznamená, že 
bych chtěl na koni Schwarzen-
berg vjet do parlamentu. Jsem 
sice člověk politický, ale rozhod-
ně nechci dělat politiku aktivně. 

Jak budete Karla 
Schwarzenberga podporo-
vat? Budete vystupovat i na 
jeho mítincích?

Pokud budu osloven, tak 
určitě. Volil jsem ho i ve volbách 
do Evropského parlamentu, 
kde byl na jedenáctém místě 
kandidátky. Doufám, že nejsem 

malý český plebejec jen lnoucí 
k významnému šlechtickému 
jménu. Dobře si Karla Schwar-
zenberga pamatuji už z před-
listopadové doby. Později jsem 
ho vnímal jako člověka, který 
učí novou politickou reprezen-
taci a lidi kolem Václava Havla 
slušnému chování. Imponovala 
mi jeho neokázalost. Myslím, že 
každý v této zemi ví, kdo je Karel 
Schwarzenberg, že je bohatý, 
že jeho rod je velice starý a plný 
významných lidí. Méně lidí 
chápe, že je to vzdělaný svě-
toobčan a vlastenec. Věřím, že 
u lidí s jeho zkušeností a s jeho 
postavením lze vyloučit běžné 
nešvary, jako je třeba korupce. 
U něho cítím něco jako tradici 
nebo étos té veřejné služby. 
Protože on z pozice běžného, 
materiálně zabezpečeného ob-
čana nemá co získat, ani pokud 
jde o popularitu, protože Senát 
není zrovna klubem nejpopu-

lárnějších lidí v zemi. Pokud on 
říká, že práci v Senátu bere jako 
službu, tak mu věřím, protože 
jakou jinou motivaci by mohl 
mít? Vzpomínám si, jak kdysi 
v Genu řekl, že se považuje za 
hostinského a hajného. To se mi 
líbí, protože já jsem člověk, kte-
rému je nejlíp buď v hospodě, 
nebo v lese. 

Jaký bude váš další chysta-
ný film?

Máme pracovní název, který 
zřejmě zůstane definitivní: Krás-
ka v nesnázích. Je to žánrem po-
dobné Horem pádem, takže je 
to tragikomedie ze současnosti. 
Horem pádem mělo vypjatější 
situace a krkolomnější vztahy, 
tady je to jemnější. Myslím, že 
jsou tam dobře napsané posta-
vy. Od těch vždy začínáme.

Robert Blanda
Celý rozhovor najdete na 

www.karelschwarzenberg.cz



Svůj cíl si vybíráme sami,
říká Karel Schwarzenberg
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Kdy jste šťastný?

Když vidím vnoučata. Když se 
můžu v noci projít starou Pra-
hou. Chodím jen tak nazdařbůh, 
sám, když vymizejí turisté. Nebo 
když si doma večer sednu a pře-
čtu jednu dvě básně. A když 
si dám točené plzeňské pivo 
a jen tak koukám před sebe. Tak 
takové chvíle mám rád.

Politici často mluví o neutě-
šeném stavu společnosti. Vy 
ale působíte optimisticky.

Možná jenom sám sebe 
nevidím v tak zářivých bar-
vách jako oni. Nevěřím na 
zázraky, na ohromné úspěchy, 
kterým by nepředcházela 
radost z malých úspěchů. Tak 
malých a osobních, že je vidí 
jenom ti, kterých se týkají 
-  a to jsou občané. Tyhle malé 
každodenní úspěchy nás 
posilují, díky nim můžeme jít 
pořád dál a dál. Nikdo nemů-
že máchnout rukou, přednést 
pár plamenných projevů 
a změnit svět, to je velká iluze. 
Politik by neměl lidem vy-
právět, v jakém žijí marasmu, 
a pak jim slibovat spasení. 
Protože oni v něm nežijí, oni 
žijí ve světě drobných osob-
ních úspěchů a snah. Úkol po-
litiky je vlastně jednoduchý: 

umožnit lidem cestu k jejich 
vlastnímu osobnímu cíli.

Co to znamená pro mou 
rodinu?

Například to, že by vám žád-
ná úřednice neměla říkat, jak 
máte nebo nemáte pojmenovat 
své dítě. Zdali je jméno vaší 
prababičky, které jste pro ně 
vybrala, dnes přípustné, nebo 
ne. Nikdo nemá právo úředně 
komolit vaše jméno jen proto, 
že jste si třeba vzala cizince. Vy 
sama víte nejlépe, jaké vzdělání 
chcete dát svému dítěti, jak 
a kde se chcete léčit, až budete 
nemocná. Nemýlím-li se, tak 
nikdo nedokáže naložit s vašimi 
penězi tak dobře jako vy sama.  
Potřebujete snad, aby vám stát 
odebíral vysoké částky na da-
ních a pak vám sliboval, že se za 
vaše vlastní peníze o vás posta-
rá lépe, než byste to dokázala vy 
sama? Věříte, že armáda úřed-
níků s pomocí vašich vlastních 
peněz učiní zázraky? Myslím, 
že ne. Všechno, co potřebujete, 
jsou vaše poctivě vydělané 
peníze. A možnost svobodné 
volby, jak s nimi naložíte.

Co ještě nepotřebuji?

Nepotřebujete vyplňovat sto-
hy žádostí a formulářů, na jejich 

základě vám úřady organizují 
život a práci. Já sám podnikám 
v Čechách i v Rakousku ve stej-
ném oboru -  v lesnictví. V Če-
chách musím osobně podepsat 
a následně si nechat notářsky 
ověřit asi tak desetinásobek 
dokumentů, které na stejnou 
činnost potřebuji v Rakousku. 
My, zdejší občané, nejsme ani 
zločinci, ani pitomci, aby nás 
někdo hlídal na každém kroku! 
Jen se podívejte na neuvěřitelný 
nárůst počtu úředníků na všech 
stupních státní správy a pak si 
představte, že stát je firma. Která 
firma by si mohla dovolit zvět-
šit počet svých zaměstnanců 
o třetinu, aniž by vykázala třiceti-
procentní nárůst příjmů? Žádná. 
Ředitel takové firmy by přece 
okamžitě přišel o místo. Stát si 
to ale dovolit může. A jeho noví 
zaměstnanci nejenom že nejsou 
užiteční, oni dokonce ještě brání 
v normální práci a klidném živo-
tě nám ostatním!

Když řeknu slovo „maje-
tek“, co se vám vybaví?

Zodpovědnost. V mých očích 
je to podobný dar jako třeba 
krása, fyzická síla nebo umělecké 
nadání. Všechno jsou to jen 
prostředky, kterých můžeme 
využít na cestě k nějakému cíli. 
Nemůžeme si tak úplně vybrat, 

ROZHOVOR
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které z nich nám budou dány 
a v jaké míře, ale cíl, k němuž je 
použijeme, ten si naštěstí může-
me vybrat vždycky. Majetek není 
sám o sobě cílem. Záleží na tom, 
k jakému účelu bude sloužit. Tím 
samozřejmě nechci říct, že člo-
věk, který nemá nějaký vyšší cíl, 
nemůže vydělat spoustu peněz. 
Naopak, může. Půjde-li tvrdě 
za svým cílem, tedy za penězi 
jako takovými, může jich získat 
spousty, mraky peněz, může se 
stát třeba miliardářem. Velice 
osamělým, nešťastným miliardá-
řem. On nebude šťastný a jeho 
rodina bude nešťastná. Takových 
lidí jsem viděl spousty. Říká se, že 
od čtyřicítky si každý z nás může 
za svůj obličej, neboť v něm má 
napsáno, jak a pro co žije.

V současné době postupně 
předáváte správu svého ma-
jetku synovi. Jak jste poznal, 
že už je ten pravý čas?

V posledních letech se 
hospodářství rychle mění a já 
jsem viděl mnoho podniků, 
které trpěly tím, že nebyly včas 
předány. Nejde přitom jen o to, 
že starší generace jim v jistém 
momentu už nemá co nového 
přinést. Nedostane-li mladý, 
vzdělaný člověk včas šanci, 
zakrní. Můj syn hodně studoval 
a hodně pracoval, takže si mys-

lím, že teď už je schopen převzít 
svůj díl zodpovědnosti. Za za-
městnance, za hospodářskou 
prosperitu, za všechno, co k fir-
mě patří. Naučil se dívat kolem 
sebe a nemyslí si, že už všechno 
na světě ví. Je mu jasné, že se 
bude muset každý den dívat na 
svět novýma očima a každý den 
se něco naučit.

Schwarzenberská restaura-
ce je dneska ve Vídni už vyhlá-
šená, ale postavit ji na nohy 
nebylo vůbec jednoduché.

Vyžadovala spoustu práce. 
Když chcete něco udělat výbor-
ně, vždycky to vyžaduje spoustu 
práce, a v kuchyni to platí stejně 
jako kdekoli jinde. Když jsem 
tehdy pro restauraci skládal 
jídelníček podle starých kuchař-
ských knih, zjistil jsem, že se v 
Čechách kdysi běžně vařilo pět-
advacet druhů knedlíků, tedy 
nejen ty dva, které známe dnes. 
Udělat správně kynuté těsto, to 
je pracná věc, nemůžete doufat, 
že stačí jen pomyslet a vykyne 
vám. O taženém závinu ani 
nemluvě. I jednoduché palačin-
ky musí být čerstvé. Když jsou 
dělané do zásoby, tak je z toho 
pak ta guma, do které u nás 
dostanete zmrzlinu. Myslím, 
že zdejší hospodští už pomalu 
začínají chápat, že k tomu, aby 

měli plno, musí lidem nabízet 
skvělá jídla. Nemyslím humry, 
myslím ty poctivě, správně udě-
lané palačinky a knedlíky.

Vždycky si říkám, že lidé, 
kteří se zabývají prvovýro-
bou, jsou svým způsobem 
šťastní. Vědí, že dělají užiteč-
nou věc: pečovat o les a o úro-
du je smysluplné a všichni 
víme proč. 

Vnitřní spokojenost mi tahle 
činnost nepochybně přináší, 
a to i přesto, že výnosy z prvový-
roby posledních třicet let stále 
klesají. Sedlák, který měl kdysi 
pět set hektarů půdy, býval 
velký pán. Dneska po svých 
pěti stech hektarech sám jezdí 
na traktoru, protože si nemůže 
dovolit někoho zaměstnávat. 
Na prvovýrobě těžko zbohat-
nete a v budoucnu to nebude 
lepší. Když se ale večer prochá-
zím lesem nebo se posadím na 
břehu rybníka kolem Čimelic 
a koukám, jak mi volavka krade 
malé kapry, tak jsem klidný 
a spokojený. Pochybuji ovšem, 
že příštím generacím se z výno-
sů prvovýroby podaří vydržovat 
si tak náročného koníčka, jako je 
údržba orlického zámku.

Děkuji za rozhovor.

Zuzana Havelková
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Proč kandiduji do Senátu? 

Stejně jako většina lidí i já cítím, že s naší poli-
tikou není něco v pořádku. Politika je veřejná 
služba, ne způsob, jak přijít k penězům v zákou-
tích stranického byznysu. Politik by měl mít na 
paměti, že reprezentuje svého voliče, a ne jen 
usilovat o prezentaci vlastní tváře v médiích 
pro zvýšení své popularity.

Říkáte si asi, co s tím já jako senátor zmůžu. 
Sám asi málo. V Senátu, Poslanecké sněmovně 
a jinde v politice však budu hledat spojence, 
lidi, kteří stejně jako já věří, že

CYNISMUS JE NAŠE PROHRA

Do Senátu kandiduji, protože: 

» mám zkušenosti z politiky doma i v Evropě,
» mám kontakty v politice doma i v Evropě,
»  snad mám i jisté znalosti v politice a meziná-

rodních vztazích,
»  mám praktické podnikatelské zkušenosti 

z domova i ze zahraničí,
» jsem finančně nezávislý.

Stejně jako proto, že 

»  nesu odpovědnost za svěřený majetek (ten 
není můj, ale je mi rodinou svěřen ke správě 
pro další generace) a za vlast, v níž jsem se 
narodil,

»  nejsem úředník, jsem podnikatel,
»  nepatřím do žádných neprůhledných stranic-

ko-podnikatelských sítí,
»  korupce mi vždy byla odporná,
»  stále se ještě stydím za špatnosti, které se 

u nás dějí.

Proto si myslím, že se mohu osmělit a zdvořile 
vás požádat o hlas. 

Do voleb jdu s těmito programovými zásadami:

CO NABÍZÍM PRAZE 6

»  Jelikož mám svoji kancelář na Bělohorské již 
10 let, jako senátor v ní budu pravidelně na-
slouchat vašim starostem.

»  Budu vaše zájmy reprezentovat a hájit v Sená-
tu i jiných vlivných institucích doma.

»  Budu vaše zájmy reprezentovat a hájit v za-
hraničí, zejména v Evropské unii; přiměji je, 
aby mě poslouchali.

»  Budu se věnovat zásadním projektům ovliv-
ňujícím život našeho obvodu. Zasadím se 
o co nejrychlejší protažení trasy A pražského 
metra na Červený Vrch a Petřiny a posléze 
na letiště v Ruzyni.

»  Využiji svého vlivu k urychlení legislativy, která 
umožní lepší partnerství soukromníků a veřej-
ného sektoru (takzvané PPP neboli Public Private 
Partnership, v němž soukromé firmy poskytují 
veřejné služby za přesně daných podmínek). 
Je to způsob ve světě dobře vyzkoušený, žád-
né „objevování Amerik“. Takové zákony nám 
pomohou zlepšit život na „šestce“: třeba pro-
sadit dokonalejší osvětlení ulic a veřejných 
prostranství i efektivnější udržování silnic 
a dalších veřejných sítí nebo zdokonalit systém 
pražské dopravy v našem obvodě. 

RODINA JE VÍC NEŽ ÚŘAD

»  Myslím, že politik a úředník si u nás pletou 
činnost. Chtějí rozhodovat o našich životech, 
místo aby nám pro naše vlastní rozhodování 
připravili co nejlepší podmínky.

»  Úředník dnes rozhoduje o tom, jestli matce 
odeberou dítě. To je skandální.

»  Úředník dnes rozhoduje o tom, jaké jméno 
smíte dát svému dítěti. I to je skandální.

»  V angličtině se úřadování říká „civil service“, 
což znamená „služba občanům“. Zvolme ten-
to přístup.

. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .

Volební program 
Karla Schwarzenberga
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Zastávám zásadu, že odpovědnost za vlastní 
život

NESEME MY, NE POLITICI A ÚŘEDNÍCI

Když dostanu vaši důvěru, budu v Senátu 
 
»  Tvrdě prosazovat další předávání moci z 

center do regionů a obcí. Tam totiž lidé nejlíp 
vědí, kdo opravdu něco dělá a kdo jen krade.

»  Pracovat na zmenšení státního aparátu a jeho 
moci nad námi, na posílení naší svobody. 
Příklad Velké Británie a Spojených států 
dokazuje, že takzvaná deregulace – zrušení 
zbytečných předpisů a nařízení – vede k pře-
konání hospodářské stagnace a nastartování 
robustního ekonomického růstu. 

MÍSTO TĚŽKOPÁDNÉ „ARMÁDY BYROKRA-
TŮ“ POTŘEBUJEME VE STÁTNÍ SLUŽBĚ „PRA-
POR RYCHLÉHO NASAZENÍ“ VYŠKOLENÝCH 
PROFESIONÁLŮ

»  Jsme stále stát vrchnostenský, kde se všechno 
diktuje shora. Celý systém je postaven na zá-
sadní nedůvěře státu k občanům. Pokud však  
sami nebudeme hájit své a obecné zájmy 
a nedobudeme si vlastní SVOBODU, nebude-
me žít v opravdové demokracii.

»  Podnikatelé jsou zahlceni zbytečným papíro-
váním. Z vlastní zkušenosti podnikatele vím, 
že bych mohl zaměstnat jednoho člověka 
na plný úvazek jen „na razítka“ a vyplňování 
formulářů – výsledkem je, že téměř polovinu 
svého výdělku odevzdáváme státu na daních.

»  Vzniká spousta zbytečných zákonů, nařízení 
a předpisů, v nichž se nikdo nevyzná.

»  To vede ke korupci, která nás stahuje zpátky, 
brzdí náš rozvoj a otravuje nám všem náladu. 

KORUPCE TU NENÍ PROTO, ŽE BYCHOM MY 
SAMI BYLI HORŠÍ NEŽ NA ZÁPADĚ, ALE PRO-
TO, ŽE PRO NI PŘEMÍROU PŘEDPISŮ SAMI 
VYTVÁŘÍME PROSTOR

»  K odstranění korupce je nutné mít mnohem 
méně úředníků, zato mnohem lépe placených.

 
»  V Senátu budu na straně těch, kteří budou 

zjednodušovat a zprůhledňovat právní řád. 

MÍT MAJETEK ZNAMENÁ MÍT ODPOVĚD-
NOST ZA TO, JAK VŠICHNI ŽIJEME

»  Byť je stále více lidí, kteří dávají, obecná ocho-
ta bohatých podporovat obecné a potřebné 
věci je stále nízká. Budu spoluvytvářet tako-
vou atmosféru a podporovat takové zákony 
(například lepší daňové odpisy), aby se to 
změnilo.

JAKOU POLITIKU ČR BUDU PODPOROVAT 
V EU?

»  Předání více moci z centra regionům a obcím.
»  Musíme se ubránit snahám vnutit nám drahé 

a nepružné modely; i Německo a Francie za-
čaly reformovat svoje zbyrokratizované státy.

»  Jsem proti tomu, aby nám někdo z Bruselu 
diktoval, jaké máme mít daně. Naopak – mezi 
státy EU musí být daňová konkurence, která 
výši zdanění stlačuje dolů a posiluje naši 
SVOBODU.

»  Musíme si uhájit právo na strukturální fondy 
a jiné výhody.

»  Vím, že EU poskytuje veliké možnosti. Využít 
je však musíme umět sami.

»  Je nutné, abychom EU vyvářeli společně.

SPOJENÉ STÁTY JSOU NEJDŮLEŽITĚJŠÍM 
SPOJENCEM ČR

Jsme však součástí EU, takže se musíme zasadit o 

POSILOVÁNÍ EVROPSKO-AMERICKÉHO 
PARTNERSTVÍ 

. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .

Mám svůj názor, 
zajímá mě váš
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CO MŮŽE SENÁT

»  Je důležitější, než si lidé myslí. Osvědčil se jako kont-
rola a pojistka proti špatným návrhům zákona.

»  Velké strany chtěly změnit ústavu ve svůj prospěch 
a Senát (společně s prezidentem a Ústavním sou-
dem) se jim postavil do cesty. Senát tedy stojí v cestě 
stranické manipulaci, pokud v něm ovšem nejsou 
stranám poslušní a stranám zavázaní senátoři.

»  Senátoři volí prezidenta.
»  Senát schvaluje ústavní soudce – brání prezidentům, 

aby si do tohoto důležitého tělesa dosadili povolné 
loutky.

  
CO MŮŽE SENÁTOR

»  Záleží na tom, má-li vliv a dobrou pověst, či nemá. 
Pokud má, je jeho názor slyšen a brán v potaz na 
všech důležitých místech, kde se rozhoduje.

»  Zvuk senátorova jména mu (a jeho obvodu) otevírá 
dveře. 

CO SENÁT NEMŮŽE

»  Nezajistí vám opravu chodníku, vodovodu a elektric-
kého vedení.

»  Nehlasuje o rozpočtu, a tudíž jsou pokušení a mož-
nost zbohatnout na úplatcích mnohem menší – po-
divné politicko-ekonomické struktury pracují hlavně 
ve sněmovně.

»  Kvůli popularitě člověk do Senátu nechodí – média 
se o Senát zajímají jen okrajově.

CO SENÁTOR NEMŮŽE

»  Nemá-li vliv, autoritu, kontakty a zkušenosti, je pou-
ze jedním z 281 zákonodárců a je ovládán stranický-
mi sekretariáty.

Co může Senát? 

Co může senátor? ?
Ladislav Smoljak
herec a režisér
Jedním z těch, jejichž hlas 

by měl silně znít v životě naší 
národní obce, je pro mne kní-
že Karel Jan Schwarzenberg. 
Kdo se chce seznámit s jeho 
duchovní potencí, měl by si 
přečíst knihu Knížecí život, 
kde s ním rozmlouvá zname-
nitý novinář Karel Hvížďala. 
Sám bych přidal poukaz na to, 
že jen díky jeho energii a fi-
nanční podpoře vychází snad 
nejlepší časopis naší generace 
– týdeník Respekt.

MUDr. Zdeněk Žižka, CSc.
porodník, specialista pro 

prenatální diagnostiku a léčbu 
Jako občan Prahy 6 bych si 

upřímně přál, aby mne mohl 
Karel Schwarzenberg zastupo-
vat v Senátu. Vážím si ho hlavně 
pro jeho neměnné politické po-

10

Co senátor nemůže?
Co Senát nemůže?



stoje a neokázalé vlastenectví 
jak v době komunismu, tak v 
čase polistopadovém. Zárukou 
je pro mne také to, že vyrůstal 
v rodině, kde na prvním 
místě byla vždy služba druhým, 
českému státu i přírodě. 
Jsem přesvědčen, že senátor 
Schwarzenberg bude nezko-
rumpovatelný a jeho osoba 
bude skutečným přínosem pro 
českou politickou scénu. 

Theodor Pištěk
malíř a filmový výtvarník
Karel Schwarzenberg má 

jistě nějaké lidské slabosti. 
Já ale, který ho znám dvě 
desítky let, o nich nic nevím. 
Co však vím a co o něm mohu 
bez zaváhání a s přesvědče-
ním říci, je, že je charakterní, 
věcný, neokázale vlastenecký, 
absolutně neúplatný muž, 
vždy ochotný pomoci tomu, 
kdo to potřebuje. 

Je jedním z nemnoha, kteří 
se mohou ohlédnout za svým 
dosavadním životem se ctí. 

Rozhodnutí Karla Schwar-
zenberga kandidovat do 
Senátu České republiky je 

dobrou zprávou jak pro Se-
nát, tak pro nás pro všechny.

Miloš Forman
režisér
Pane Schwarzenbergu,
pokud vím, celá Vaše rodina 

po staletí sloužila více než 
důstojně českým zemím. Teď je 
řada na Vás a já věřím, že v této 
tradici budete pokračovat se 
stejnou erudicí a schopnostmi 
jako Vaši předkové.

Držím Vám palce.

PhDr. Jiřina Šiklová, CSc.
socioložka
Senátory mají být především 

lidé – osobnosti. Senát schva-
luje či odmítá to, co projednal 
parlament. Proto by neměl být 
svým složením totožný s Posla-

neckou sněmovnou. Měli by 
tam být opravdu lidi nezá-
vislí na politických stranách. 
K nezávislosti je, bohužel, třeba 
i mít majetek, protože jinak po-
kušení, že mne někdo podplatí 
či si „koupí“, je příliš velké. Karel 
Schwarzenberg je bohatý a ke 
zvýšení své popularity nepotře-
buje být politikem ani v politice 
zůstávat i za cenu nemravných 
kompromisů. Proto bude v po-
litice hájit principy, které slíbil 
svým voličům. 

MUDr. Jaroslav Svoboda
imunolog
Mám-li si vybrat jméno 

člověka, který u nás představuje 
Evropu, vybavím si jméno Karla 
Schwarzenberga. A proto by 
mě potěšilo, kdyby konečně 
byl v Senátu, v němž měl být už 
dávno. Takoví lidé jako on nám 
zaručují důstojné místo 
v Evropě. Neznám nikoho jiné-
ho, kdo by tak dobře rozuměl 
české přírodě, znal české dějiny 
a zároveň se s takovou samo-
zřejmostí pohyboval mezi králi 
a prezidenty Evropy.

11

Osobnosti o Karlu Schwarzenbergovi
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Srdečně vás zvu na setkání...
V průběhu měsíce října a listopadu budou v hospůdkách, restauracích a kavárnách na 

Praze 6 probíhat debatní setkání s veřejností. Aktuální informace týkající se času a místa 
konání získáte na volebním telefonu 603 397 630 nebo na internetových stránkách 
www.karelschwarzenberg.cz

Nenechte si ujít...
20. října 19.00 hodin Karel Schwarzenberg a Jiří Pehe
    moderovaná debata v Dejvickém divadle

25. října 19.00 hodin  koncert Ivana Hlase na podporu kandidatury 
    Karla Schwarzenberga do Senátu
    restaurace Na Slamníku

26. října 19.00 hodin Karel Schwarzenberg a Jan Kačer
    debata moderovaná Janem Urbanem
    Dejvické divadlo

Máte zájem uspořádat podobnou diskusi přímo u vás? 
Volejte na 603 397 630 nebo pište na adresu info@karelschwarzenberg.cz

Mám svůj názor, napište mi váš:

Karel Schwarzenberg 

Bělohorská 165

169 00 Praha 6



Karel Schwarzenberg

www.karelschwarzenberg.cz

Volby do Senátu 
5. – 6. listopadu 2004

Praha 6, kandidát č. 5

Mám svůj názor,  
zajímá mě váš
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Podporu dále vyjádřili:

Jitka Asterová
Pavel Bobek
Tereza Brodská
Petr Čtvrtníček
Ivan Hlas
Eva Holubová
Jana Hybášková
Ivana Chýlková
Jana Krausová
Jiří Krytinář
Pavel Landovský
Václav Marhoul
prof. MUDr. Pavel Pafko, DrSc.
Šimon Pánek
Tomáš Pojar
Chantal Poullain-Polívková
Břetislav Rychlík
Herbert Slavík
Jiří Stránský
Ludvík Vaculík
... a další.

PŘIPOJTE I VY SVÉ JMÉNO 
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